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han firmat la circular 1/2021 per la qual s’establix el proce-
diment d’acreditació de les circumstàncies per a accedir a un 
compte bancari de pagament bàsic en règim de gratuïtat a 
les persones beneficiàries i potencialment beneficiàries de 
la Renda valenciana d’inclusió, entre les quals s’inclouen les 
persones en situació administrativa irregular.

Finalment, en relació amb el pagament de les rendes enda-
rrerides, la pròpia llei establix que els efectes econòmics 
de la prestació es produïxen a partir del primer dia del mes 
següent de la sol·licitud. En este sentit, cal ressaltar que, 
seguint indicacions de la Intervenció Delegada, hem apro-
vat una instrucció dirigida a les entitats locals en què 
s’establixen les directrius a seguir per a continuar amb la 
tramitació dels expedients iniciats per a persones migrants 
amb passaport .

En definitiva, com pot vore, unes complicacions estrictament 
tècniques, però que han requerit la participació de diver-
sos organismes i que han fet necessaris canvis en els instru-
ments informàtics i la tramitació dels corresponents procedi-
ments administratius i legislatius. Canvis que han contribuït 
a generar una prestació amb les xifres que ja coneix i que 
han suposat passar de 23.645 persones destinatàries de la 
Renda Garantida de Ciutadania en 2015 a les 75.493 actuals 
de la Renda valenciana d’inclusió, un increment del 219 %.

Hem fet créixer el pressupost passant de 29 milions en 2015 
als 276 milions, com deia adés, executats en 2021 . I si en 
2015 la prestació de Renda Garantida de Ciutadania impli-
cava per a una família de quatre membres 392 euros al mes, 
amb la Renda valenciana d’inclusió per a eixa mateixa família 
suposa 1 .139,40 amb 40 euros al mes amb complement de 
vivenda i drets energètics o quota hipotecària.

Polítiques botàniques creades i desenvolupades per a resca-
tar i cuidar de les persones .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Continuem amb la pregunta 1.313, que formula el diputat 
Miguel Pascual i la diputada Ana Vega, del Grup Parlamentari 
Vox Comunidad Valenciana, al Consell, sobre el contracte-
programa entre la Corporació Valenciana de Mitjans de 
Comunicació i el Consell . La pregunta serà substanciada pel 
conseller d’Hisenda i Model Econòmic .

Té la paraula el senyor Miguel Pascual per a formular la 
pregunta .

Quan vullga, senyoria .

El senyor Pascual Pérez:

Muchas gracias, señora presidenta .

Buenos días, señor Soler .

¿Sabe usted en qué se ha caracterizado la televisión pública 
de À Punt? Y no me estoy refiriendo, no me entienda mal, 
no me estoy refiriendo ni al sectarismo, ni a las mentiras 
ni a la manipulación de sus servicios informativos ni para 
que se forre el hermano de Ximo Puig. Me refiero que ha 
sido caracterizada por los incumplimientos reiterados del 
contrato-programa, un contrato-programa que elaboró el 
Consejo Rector y que se acordó con el Consell para una 
duración de tres años: 2018, 2019 y 2020 .

Como digo, la cadena pública ha incumplido de forma 
reiterada los objetivos mínimos que tenían marcados en 
ese contrato en materia de audiencia y también de ingre-
sos propios, como pueda ser publicidad, aunque desde el 
Botánico la verdad es que se han empeñado en bajar el 
listón de estos mínimos a través de la Ley de presupuestos 
cada año, y ni por esas ha cumplido esos objetivos.

Y es por eso que cada año la Sindicatura de Cuentas, en su 
informe de fiscalización, tanto de la Corporación Valenciana 
de Medios de Comunicación como de la Sociedad Anónima, 
indica que –y leo literalmente–: al no cumplirse los requi-
sitos de ingresos propios por publicidad y otros conceptos 
concurren las circunstancias previstas en el artículo 18.3 de 
la de la Ley 6/2016, del 15 de julio, para el cese de todo el 
Consejo Rector de la Corporación, es decir, el órgano rector 
de À Punt .

Es por ello que luego ustedes van a la Comisión de 
Radiotelevisión Valenciana y pasan el rodillo botánico para 
salvarles del cese, aunque desde luego datos no faltan, pero 
previamente han tenido que pasar desde luego un mal rato 
y venir a la Comisión de Radiotelevisión Valenciana a dar 
explicaciones en público y decir por qué han incumplido los 
objetivos mínimos. Y, claro, eso pues no les gusta, no les 
gusta que les pongan la cara colorada y menos en público . 
Así que, señor Soler, hace más de un año que el Consejo 
debía haber aprobado el contrato-programa para el año 
2021, 2022 y 2023 . Estamos en el año 2022 .

Por lo tanto, y en cumplimiento del artículo 6 de la ley 
anteriormente mencionada, yo le pregunto: ¿dónde está 
el contrato programa para la radiotelevisión pública 
valenciana?

Muchas gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per a donar resposta a la pregunta, té la paraula l’honorable 
conseller d’hisenda . Anem a esperar que el senyor diputat 
arribe a l’escó i li done la paraula .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Gràcies, presidenta .
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La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Quan vullga .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Senyoria, fa a penes tres mesos, el dia 4 de novembre del 
2021, en la comissió de radiotelevisió valenciana a estes 
Corts, vosté reclamava el tancament d’À Punt . «Cal tancar À 
Punt», va ser la seua frase textual .

Hui, en canvi, el que li preocupa és quan es signarà el 
contracte programa, que és un instrument per al funciona-
ment d’À Punt . I el seu grup parlamentari acaba de presen-
tar fa uns dies una PNL reclamant que À Punt emeta nous 
programes. Com pot imaginar, m’alegre moltíssim, perquè jo 
estic a favor de la televisió pública. Per tant, m’alegra moltís-
sim com van canviant vostés d’actitud respecte a la televisió 
i la ràdio pública valenciana . Benvinguts .

Per a la seua tranquil·litat, li diré que està previst que el 
nou contracte programa entre la Corporació Valenciana 
de Mitjans de Comunicació i el Consell s’aprove com més 
prompte millor, una vegada que el consell rector de la corpo-
ració ajuste els últims serrells del seu contingut i eleve la 
proposta definitiva.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per a continuar formulant la pregunta, té la paraula l’il·lustre 
diputat Miguel Pascual .

Quan vullga, senyoria .

El senyor Pascual Pérez:

Señor Soler –gracias, señora presidenta– . . . Señor Soler, es 
usted un auténtico embuste. (Rialles) Vamos a ver, si desde 
la corporación, desde la presidencia de la corporación, nos 
han dicho que ya se los han mandado, ¿y ahora me dice 
usted que están esperando su recepción? Aclárense ustedes. 
(Aplaudiments) Pero vamos a ver... Ha venido aquí a dar, al fin 
y al cabo, ambigüedades que no se sustentan .

Mire, ¿no se suponía que ustedes venían aquí para ser ese 
gobierno de la transparencia? ¿No se comprometieron uste-
des a que iban a poner el control para que no volviese a 
pasar lo de Canal Nou? Mire, la ley es muy clara, yo podré 
presentar PNL, pero también . . ., y pedir el cierre de À Punt, 
pero lo que quiero también es que se cumpla la ley . Y la 
ley dice, en su artículo 6, que los objetivos generales para 
perseguir y alcanzar la prestación de servicios se concreta-
rán en el mandato marco y que se desarrollarán de manera 
precisa a través del contrato programa . Eso dicta la ley, y 
ustedes se lo están saltando . Ustedes llevan más de un año 

saltándose la ley, una ley que promovieron ustedes y que 
aprobaron ustedes .

Y le voy a poner un ejemplo muy claro, para que lo entienda 
todo el mundo, incluso usted . Señor Soler, ¿puede decirnos 
si se está cumpliendo el pluralismo político y social de los 
contenidos de À Punt? No hace falta que me conteste, yo ya 
sé la respuesta: no lo sabe . Pero no lo sabe ni usted, ni yo, ni 
nadie, porque no hay contrato programa y, por lo tanto, no 
se están haciendo los informes sobre pluralismo político y 
social, que, por cierto, los hacía la empresa GfK, por si quiere 
preguntarlo .

Y a usted, desde luego, yo ahí lo veo muy tranquilo, muy 
tranquilo . Los que no deberían de estar tan tranquilos pues 
son los señores de Compromís, que deberían estar preo-
cupados, porque se está promocionando sobremanera la 
figura de Ximo Puig y no se enteran o no se quieren dar 
por enterados . Y mucho me temo, señorías, que no se está 
cumpliendo ni la pluralidad, ni la neutralidad, ni la proporcio-
nalidad que dicta la ley .

Señor Soler, cada día se confirma para lo que ustedes 
querían la televisión pública; ni para vertebrar, ni para que 
sea neutral, ni para todo aquello por lo cual a ustedes se les 
llena la boca . Lo querían única y exclusivamente como herra-
mienta de promoción y autobombo del gobierno de Ximo 
Puig .

Y sí, se lo confirmo y se lo reitero: la cerraremos.

Muchas gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per a continuar donant resposta a la pregunta formulada, té 
la paraula l’honorable conseller d’hisenda .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Gràcies, presidenta .

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Quan vullga, senyoria .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

La Llei 6/2016, de 15 de juliol, del servei públic de radio-
difusió i televisió d’àmbit autonòmic, de titularitat de la 
Generalitat, establix dos instruments normatius en els quals 
es concreten els objectius de servei públic que ha de desen-
volupar la Corporació Valenciana de Mitjans de Comunicació . 
Un, el mandat marc, aprovat i amb vigència fins a l’any 2023. 
Segon, efectivament, el contracte programa, en el qual es 
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detallen de forma més concreta els objectius i les línies estra-
tègiques recollides en el mandat marc .

Com saben, en la reunió de la comissió mixta de segui-
ment i control del contracte programa entre la Generalitat i 
la corporació, celebrada el 7 de maig del 2020, es va acor-
dar que s’iniciaren els treballs d’elaboració del nou contracte 
programa . No obstant això, el desenvolupament d’eixos 
treballs s’ha vist afectat per una sèrie d’esdeveniments, que 
ara els explicaré, que han impedit acabar de tancar el docu-
ment conforme al que es va preveure .

La presidència de la corporació ja ha donat compte d’estes 
circumstàncies en estes Corts, i em remet a les seues explica-
cions, a les de la presidenta de la corporació, recordant-li que 
s’ha vist afectat, d’una banda, òbviament, per la duració de la 
pandèmia, que ha sigut més llarga del que tots volíem i desi-
tjàvem. Però, d’altra banda, per la qüestió de la devolució de 
l’IVA i el canvi de criteri de l’Agència Tributària . Però també . . ., 
així com l’aportació dels 12 milions que amb l’aprovació de la 
llei de pressupostos de la Generalitat per a l’any 2022 es van 
destinar a la corporació per a dinamitzar i enfortir el sector 
audiovisual valencià a través de produccions de nova creació .

Com li he dit, en estos moments la corporació està acabant 
de formular la versió definitiva del contracte programa amb 
la inclusió d’estes últimes previsions pressupostàries que, 
com ha vist, són diferents de les que es van establir en el seu 
moment, afortunadament per a la televisió valenciana . En 
breu estarà en disposició de sotmetre’s al Consell, esta nova 
versió, amb l’actualització d’estes dades, i es remetrà a estes 
Corts, tal com disposa la llei del servei públic de radiodifu-
sió i televisió autonòmica . I no es preocupe, senyoria, no es 
preocupe .

Mentrestant, la televisió i la ràdio públiques valencianes 
poden continuar treballant amb normalitat, com ho estan 
fent, complint els criteris del mandat marc vigent, tal com 
ja ha explicat la presidenta de la corporació en la comissió 
corresponent d’estes Corts . I ho fa, senyoria, amb una lliber-
tat com mai s’ha conegut en este país .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Continuem amb la pregunta 1.377, formulada per la dipu-
tada Rosa Peris, a la consellera de Justícia, Interior i 
Administració Pública, sobre el projecte de justícia de 
proximitat .

La senyora Peris Cervera:

Gràcies, senyora presidenta .

Señora consellera de justicia. Hace ya algunos años que entre 
las propuestas para la mejora organizativa, para la moder-
nización, para avanzar en la eficacia y en la eficiencia de 
la justicia se ha planteado la implantación de la justicia de 

proximidad, con la idea de acercar la justicia a las perso-
nas, tal como se han ido acercando otros servicios públicos, 
y como un mecanismo para reducir la brecha territorial, la 
brecha digital y contribuir también a la reducción de la liti-
giosidad. Por lo tanto, constituye un intento de modelar un 
nuevo sistema de acercamiento en la solución de los conflic-
tos cotidianos. Un modelo que, además, está implantado 
en muchos de los países de la Unión Europea y que tiene 
un fuerte componente de descentralización, de profesiona-
lización, de proximidad y de calidad, y de algo que es muy 
importante, de la garantía de igualdad de la ciudadanía.

Este modelo en nuestro país puede y debe anclarse en los 
juzgados de paz, pero también es cierto que estos juzga-
dos hoy tienen escaso volumen de competencias, porque 
simplemente se han convertido en oficinas de notificacio-
nes y de registros civiles, pero también que el personal y los 
medios con los que cuentan la verdad es que les permite 
hacer poco más, ¿no? Pero es innegable que los juzgados de 
paz, por su proximidad con la ciudadanía, prestan un servicio 
muy importante en la administración de justicia, sirviendo de 
punto de unión entre el ciudadano, entre la ciudadana, y los 
órganos judiciales de la Comunidad Valenciana . Por lo tanto, 
es necesario transformar los actuales juzgados de paz en 
nuevas y en modernas oficinas judiciales tecnológicamente 
avanzadas, y también otorgarles nuevas competencias .

En esta línea va el anteproyecto de eficiencia organiza-
tiva que ha presentado el Gobierno de España, con la previ-
sión de la creación de las oficinas de justicia municipales, 
que suponen una evolución de los juzgados de paz . Por ello, 
este modelo, que funciona en la Unión Europea, por primera 
vez puede seriamente tener oportunidad de implantarse en 
nuestro país .

Hay muchas y muchas personas que solo ven los proble-
mas, pero que no aportan ninguna solución . Por eso, que la 
conselleria de justicia haya presentado el proyecto de justicia 
próxima es una gran noticia, porque va a permitir que desa-
rrollemos en la Comunidad Valenciana un proyecto innova-
dor, que en el medio plazo puede permitir a nuestra comuni-
dad liderar la puesta en marcha de la justicia de proximidad 
en nuestro territorio . Es un proyecto que puede suponer la 
transformación de los juzgados de paz en oficinas de infor-
mación y orientación jurídica y de mediación .

Quiero decirle y recordarle, señora consellera, que en 
el último debate de política general de la Comunidad 
Valenciana presentamos esta propuesta de resolución, la 
puesta en marcha de este proyecto . Evidentemente, no 
contamos con el apoyo de la oposición, les parecía imposible 
y que esto eran cantos de sirena . Bueno, pues esos cantos 
de sirena en los presupuestos del año 2022 cuentan con 
cuatro millones de euros para avanzar en esta línea . Y en los 
menos de dos meses que llevamos del 2022, son múltiples 
las conferencias, los actos, las reuniones que han mante-
nido desde su conselleria con los distintos actores implica-
dos para la puesta en marcha, con un tremendo y positivo 
acogimiento desde los ayuntamientos, y también desde los 
jueces y las juezas de paz .

Por todo ello, le pregunto, señoría: ¿qué medidas contempla 
el proyecto de justicia de proximidad?

Muchas gracias . (Aplaudiments)


